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ضوابط و مقررات حفاظتی عرصه و حریم تئاتر شــهر توسط کارشناسان فنی کمیته تعیین 
حریم آثار تاریخی کشــور در وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی تعیین و به 
مدیریت مجموعه تئاتر شهر اعلام شد. به گفته سیدمحمدجواد طاهری رئیس تئاتر شهر، 
به واسطه تأکیدی که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، معاونت امور هنری و مدیرکل هنرهای 
نمایشــی روی موضوع حریم تئاتر شــهر دارند، نهایت تلاش خود را انجام می دهیم که با 
اتکا به اعلام رســمی ضوابــط و مقررات حفاظتی عرصــه و حریم مجموعه، بــا همراهی و 
مشارکت سایر دستگاه ها و مجموعه های مرتبط از جمله شهرداری تهران، شورای اسلامی 
شهر تهران، نیروی انتظامی و دیگر نهادهای مرتبط بتوانیم بزودی شاهد محیطی امن و به 
دور از اتفاقات ناگواری باشــیم که طی ماه های اخیر هر روز میــزان آنها افزایش پیدا کرده و 

موجب بحرانی شدن اوضاع شده است. /مهر

1
مدیرخانــه - مــوزه انتظامــی از برگــزاری مراســمی بــرای نکوداشــت زنده یــاد عزت الله 
انتظامــی کــه امروزسه شــنبه ۳1 خردادماه ســاعت 19 برگزارمی شــود، خبــرداد. به گفته 
شــکرخدا گودرزی، از آنجا که به خاطر کرونا همه چیز تعطیل بود، واقعیت امر این است 
که شرایط برای پیگیری وجود نداشت و همه کارها مختل شده بودند، اما طبیعتاً نگاه من 
این است که آقای مجید انتظامی حضوری جدی در خانه - موزه داشته باشند. من تلاش 
خــود را به عنوان فردی که تمایــل دارم یک نفــر از خانواده آقای انتظامی حضور داشــته 
باشــد، حتماً خواهم کرد تا نشــانی از خانواده انتظامی را در اینجا داشته باشیم، اما هیأت 
امنایی شــدن باید توسط شهرداری و سازمان فرهنگی به نتیجه برسد که فقط هم این یک 
موزه نیست و چند مکان دیگر مثل موزه دکتر حسابی، شهید مطهری و شهید بهشتی هم 

همین شرایط را دارد و اگر قرار باشد اتفاقی بیفتد باید برای همه آن ها، بیفتد. /ایسنا

اســامی،  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر  گــروه فرهنگــی:  
مردمی ســازی فرهنــگ و هنر را در راســتای نهادینه 
شــدن عدالــت فرهنگــی از اولویت های ایــن دولت 
دانســت و گفــت: قــرارگاه محرومیت زدایی با هدف 

عدالت فرهنگی راه اندازی شد.
بــه گــزارش ایرنــا، محمدمهدی اســماعیلی روز 
»تبییــن  کارگاه  حاشــیه  در  خــرداد(   ۳۰( گذشــته 
گفتمــان دولــت« در همایــش »حکمرانــی مردمی 
تشــریح  بــا  جمهوریــت«  و  عدالــت  گفتمــان  در 
فعالیت ها و دســتاوردهای این دوره وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسامی در دولت سیزدهم، موضوع عدالت 
فرهنگی و مردمی سازی فرهنگ و هنر را دو کار مهم 
این دوره برشــمرد و گفت: در راستای نهادینه شدن 
ایــن مهم کارها و فعالیت های زیادی صورت گرفته 
اســت.او در ادامه توجه به همه نقاط ایران به عنوان 
اولویت برنامه های اصلی را در دســتور کار یاد کرد و 
گفت: قــرارگاه محرومیت زدایــی از فرهنگ و هنر را 
بهمن ماه ســال گذشــته راه اندازی و فعال کردیم و 
در این راســتا بیــش از ۴۰ هزار نفر در۷۲ شهرســتان 
محروم در۵۰ رشــته هنری در فضــای فعالیت های 

فرهنگی و هنری شرکت کردند.
رئیــس شــورای هنــر کشــور اضافه کــرد: موضوع 
آمــوزش رایــگان هنــر را به عنــوان کاری دامنــه دار 

بــرای  مجــوز  اخــذ  را  آن  ادامــه  کــرده،  تعریــف 
آموزشــگاه های هنــری، مؤسســات فرهنگی و هنری 

و... مدنظر قرار دادیم.
به گفته اســماعیلی، ایــن کار در ذات خودش در 
کنــار دامــن زدن به حــوزه فرهنــگ و هنــر، موضوع 
رونــق اقتصــاد فرهنــگ و هنــر و اشــتغال آفرینی و 
اشــتغالزایی از طریــق فرهنــگ و هنــر را نیــز مهیــا 
می کند.وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســامی در ادامه در 
پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی براینکه درخصوص 
تعیین تکلیــف کاغذهای احتــکاری وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســامی چه اقدامی را صورت داده اســت، 
اظهــار داشــت: ۲ هــزار تــن کاغــذ احتــکار شــده بــا 
همــکاری دســتگاه قضایی طبــق هماهنگی های به 
عمل آمــده در حــال توزیع در بخش هــای مختلف 
حوزه نشــر، کتــاب و مطبوعات اســت و بتدریج این 
مقــدار کاغذ احتکاری در اختیــار حوزه های مربوطه 

قرار خواهد گرفت.
همایش یک روزه »حکمرانی مردمی در گفتمان 
عدالــت و جمهوریــت« بــا همکاری مشــترک مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری و دانشگاه 
تهران و با حضور جمعی از وزرای دولت ســیزدهم، 
نخبــگان، اســتادان و صاحب نظران دانشــگاهی در 

دانشکده مدیریت دانشگاه تهران برگزار شد.

گــروه فرهنگــی: محمــود ســالاری معــاون امــور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، در پیامی به مناسبت 
برگزاری بیســت و هفتمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
کــودک و نوجــوان این جشــنواره را تاشــی بــرای بهبود 
شــرایط آموزشــی و پرورشــی نســل آینده ســاز دانســت 
تــا در برابــر هجمه هــای فرهنگی، زمینه های تشــویق و 
ترغیب فعــالان هنری جهت تولید آثــار بهتر را فراهم 
کند. به گزارش »ایران تئاتر« در بخشــی از پیام ســالاری 
آمده اســت: »تولید تئاتر کودک و نوجوان کار دشــواری 
ا ســت که با همدلی و همفکری تمامــی عاقه مندان و 
متخصصان امر تحقق پیدا می کند.در عصر حاضر و با 
وجود ابزار های رســانه ای جدید، باید در پی راهکار های 
تــازه ای باشــیم تــا بتوانیــم آثاری را متناســب بــا زمان، 
از تولیــد متــن تــا اجــرا سروســامان دهیــم. ایــن مهــم 
حاصــل نمی شــود مگر در ســایه همفکــری و همکاری 
دســت اندرکاران تئاتــر کودک و نوجــوان با متخصصان 
دیگر رشته های حوزه تعلیم و تربیت. این همکاری باید 
به تولید متن نمایشی شایسته منتهی شود... زیرا کودک 
و نوجــوان امــروز نســل تئاتر هــای بینش و تفکر اســت. 
شایســته اســت تئاتر کــودک و نوجــوان مخاطــب خود 
را به غیــراز شــادی و ســرگرمی، به تفکــر وادارد، تفکری 
عمیق و ســازنده  ایمان او در راســتای فردای بهتر ایران 

اسامی.« 

همچنین کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسامی هم در پیامی به این جشنواره 
نوشــت »در حد تــوان خود به دنبال ایجاد شــرایط بهتر 
از جنبه هــای گوناگــون آموزشــی، تربیتــی، امید افزایــی 
و کارآمــدی بــرای فرزنــدان ایــران بــا تکیه بــر فرهنــگ 
اصیل، غنی و متنوع ایرانی، اســامی اســت. برای تئاتر 
در دیدگاه هــا و رویکردهای گوناگون، کارکردهای بســیار 
متنــوع و متفاوتی عنوان  شــده اســت و در ســاحت های 
متفــاوت کار ویژه هــای مختلفی برای ایــن هنر تعریف 
و تصــور شــده اســت. در ارتبــاط بــا کــودکان و نوجوانان 
عاوه بــر کارکردهای معمول و متــداول تئاتر، به نوعی 
رویکردهای آموزشــی و تربیتی شــکل برجســته تری به 
خــود گرفته و بیشــتر مدنظر اصحــاب تئاتر، مخاطبین 
و جامعــه علمی اعم از روانشناســان، جامعه شناســان 
و پژوهشــگران حوزه هــای تربیتی و نیــز خانواده ها قرار 
می گیــرد.« او در بخشــی از ایــن پیام به این نکته اشــاره 
کــرده که »پرداختــن به این جنبــه از کارکردهــای تئاتر، 
مستلزم شناختی همه جانبه از کودک و نوجوان و جهان 

گسترده و خاص اوست. « 
گفتنی است بیست و هفتمین جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان همدان، یکم تا ششم تیرماه به دبیری 
امیر مشــهدی عباس با شــعار »تئاتر، پــرواز پروانه های 

خیال« در شهر تاریخی همدان برگزار می شود.

گروه فرهنگی:  قیمت گذاری شــناور بلیت فیلم های 
ســینمایی، موضوعــی متــداول در اغلــب زنجیــره 
ســینماهای جهان اســت و حال پس از بحران کرونا 
و کاهــش مخاطبــان ســینما برخــی ســینمادارها به 
اعمال این روش در قیمت گذاری تصمیم گرفته اند. 
در روزهــای پایانــی هفتــه گذشــته بود که ســیدعلی 
طباطبایی نــژاد معاون پخش و اکران حوزه هنری از 
اجرای طرح قیمت گذاری شــناور بلیــت در زنجیره 
سینماهای بهمن سبز خبر داد. این طرح از روز شنبه 
با فیلم »هناس« حسین دارابی که از تولیدات حوزه 
هنری اســت به صورت آزمایشــی آغاز شــده اســت. 
طبق این طرح بر اســاس درجه بندی سالن و سینما 
و ساعت و سانس نمایش فیلم قیمت گذاری شناور 
ســانس های ســینماها انجــام می گیرد.همزمــان با 
اجرای آزمایشی طرح قیمت شناور بلیت سینما در 
ســینماهای حوزه هنری، سجاد نوروزی مدیر سینما 
»آزادی« از پیوســتن این پردیس سینمایی به طرح 
آزمایشــی فروش شناور بلیت ســینماها خبر داد. به 
گفتــه او این طرح از شــنبه ۲۸ خــرداد ماه به صورت 
آزمایشــی برای فیلم »هناس« اجرایی شــده اســت 
و تا روز چهارشــنبه به صورت آزمایشــی اجرا خواهد 
شــد. نورزی وعده داده است: »با همه صاحبان آثار 
وارد مذاکره می شــویم تا این الگوی خیلی درست و 

جدی، با رویکردی علمی در سینمای ایران اجرایی 
شود و به نتایج خوبی هم برسیم.«

طبــق اطاعاتــی کــه مهــر منتشــر کــرده طــرح 
شــناوری قیمت ها در همه روزها بجز سه شنبه ها در 
زنجیره سینماهای حوزه هنری برای فیلم سینمایی 
»هنــاس« اعمــال می شــود و در ایــن طــرح قیمت 
بلیت هــای فیلــم »هنــاس« تا مــرز ۲۰ هــزار تومان 
اطاعــات منتشــر  کاهــش داشــته است.براســاس 
شــده در این گزارش در حــال حاضر فعالیت روزانه 
ســینماهای حوزه هنری در ســه دوره زمانی ساعت 
۱۰ صبح تا ۱۶، ســاعت ۱۶ تا ۲۰ و ســاعت ۲۰ به بعد 
تقسیم شــده و قیمت گذاری بلیت بسته به تعریف 
سانس در هر یک از این بازه ها متغیر است، به طور 
مثــال در ســینما هویزه مشــهد قیمت بلیــت فیلم 
»هنــاس« در ســالن اصلــی در بــازه زمانی ســاعت 
۱۰ صبــح تا ۱۶ بــه قیمت ۲۵ هزار تومــان به فروش 
می رسد و در بازه زمانی ۱۶ الی ۲۰ به قیمت ۳۰ هزار 
تومان. به نظر می رســدبا اجرایی شدن و با این شیوه 
نرخ گــذاری، قدرت خرید مخاطب برای تهیه بلیت 
با قیمت های بسیار ارزان تر افزایش یافته است. این 
طــرح آن طور کــه ایرنا گــزارش داده میــزان فروش 
بلیت های این فیلم در مقایســه با وضعیت عادی، 

تقریباً ۲ برابر شده است. 

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرد

راه اندازی قرارگاه محرومیت زدایی 
باهدف عدالت فرهنگی

پیام معاون امور هنری به بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان

 تئاتر در خدمت 
فردای بهتر میهن

ازطرح آزمایشی قیمت شناور بلیت های 
سینما استقبال شد

 فروش دو برابری »هناس« 
با کاهش قیمت بلیت تا 20 هزار تومان

ë  بــا توجه به اجرای اخیر شــما با ارکســتر ملی
ایران، درباره وضعیت حال حاضر این ارکستر 

کمی توضیح دهید؟
ارکستر از وضعیت نســبتاً خوبی برخوردار 
اســت و بــه عقیــده مــن، پتانســیل بالایــی در 
نوازنده هــا وجــود دارد. بویژه در اجــرای هفته 
قبل، در ترکیب اعضای آن، نوازنده های جوان 
و بسیار مســتعد هم حضور داشتند و با وجود 
رپرتوار تقریباً مشــکل و پیچیــده و تأخیرهایی 
که در برنامه های ارکستر وجود داشت، نهایت 
سعی شان را به کارگرفتند. به عقیده من نباید 
بگذاریــم در مســیر فعالیــت ارکســتر وقفه ای 
ایجاد شود و این برنامه ها باید همچنان تداوم 
داشــته و کیفیت کار بالا باشــد تا با این دیدگاه 
به مرور زمان شــاهد رشــد بیشــتری در ارکستر 
باشیم. چرا که در همه جای دنیا، برای آشنایی 
بهتر و بیشتر نوازنده ها با یکدیگر و رشد ارکستر 
نیازمند کار مداوم اســت. براین اســاس با این 
شــیوه ارکســتر می توانــد در یــک دوره زمانــی 

جایگاهش را ارتقا دهد.
ë  حضــور نوازنده هــای جــوان درارکســتر چه 

بازدهی مثبتی خواهد داشت؟
بی شــک تأثیرگــذار خواهــد بــود و فرصتی 
است تا نوازنده های مجرب، تجربه و توانشان 
را بــه جوانتر ها منتقــل کنند، چرخــه ای که در 

همه جای دنیا مورد استفاده است.
ë  ازبعد از استعفای آقای فریدون شهبازیان )در

ســال 98( ارکستر ملی ایران بدون رهبر ثابت و 
با نظارت شورای هنری ارکستر هدایت می شود. 
ارزیایی شما دراین باره چیست؟ آیا ارکستر نیاز 

به رهبر دائم دارد؟

ثابــت  رهبــر  یــک  دارای  ارکســترها  اکثــر  
هســتند و در کنــار آن رهبــران میهمــان هــم 
تــا  به صــورت مــداوم حضورخواهــد داشــت 
عاوه بر  بهره مندی ارکستر از تنوع دیدگاه ها و 
سلیقه ها، در رشد و ارتقای آن هم مؤثر باشد. 
اما اگر تنهــا با یک رهبر همکاری خود را ادامه 
دهند، بی تردید تجربه ارکستر محدود خواهد 

شد.
در برخــی ازارکســترهای دنیــا رهبــر ثابــت 
وجود ندارد و فعالیت ارکستر با حضور رهبران 
میهمان است. اما در انتخاب رهبران میهمان 
هم شــرایط خاصــی اتخــاذ می شــود. درواقع 
دعــوت از رهبــران با تجربــه که مــدام درحال 
همکاری و اجرا با ارکستر های مختلف هستند 
و از این ســو به آن ســو تجربیات خود را منتقل 

می کنند.
 خــود مــن به شــخصه رهبر ثابت ارکســتر 
فیارمونیــک فلورانــس ایتالیــا هســتم اما در 
میهمــان  به صــورت  مختلــف  ارکســتر های 
همــکاری داشــته ام و در ارکســتر خــودم نیز از 
حضور و تجربه رهبران میهمان بهره می برم 
و بر این نظرم که این چرخه باید وجود داشته 
باشــد امــا بــا برنامه ریــزی اصولــی و انتخاب 
انتخــاب  و  حضــور  یعنــی  رهبرهــا.  درســت 
افــرادی توانمند و با تجربه. البتــه در مواردی 
ارکســترهایی که رهبر ثابت ندارند، معمولاً با 
هدایــت مدیر هنری یا شــورای هنری کار خود 
را پیــش می برنــد و انتخــاب و گزینــش رهبــر 
از ســوی این شــورا صــورت می گیرد کــه البته 
اگــر شــرایط همکاری بــرای ارکســتر و رهبران 
رضایــت بخش باشــد، ایــن ارتباط ســال های 

متمادی ادامه خواهد داشت.
ë  تجربــه رهبرانــی چــون شــما که ســال ها در 

خــارج از ایــران فعالیت داشــته اید، در ارتقای 
ارکسترهای کشورمان چقدر اثر گذار است؟

ایــن موضــوع بســیار مهم اســت، چــرا که 
تعداد رهبران ارکســتر ایرانی فعال در ســطح 
بین المللی بســیار محدود بوده و شاید تعداد 
آنهــا ۳یا 4 نفر بیشــتر نباشــد. منظور کســانی 
اســت کــه حرفــه اصلی شــان رهبــری اســت 
و هرهفتــه یــا هــر مــاه به طــور مــداوم اجرای 
کنســرت دارنــد. بنابرایــن بایــد از حضــور این 
تعــداد افــراد معدود بهــره بــرد تــا آرام آرام 
بســترهای مناســب برای رشد اســتعدادهای 

جوان فراهم شود.
ë  رهبــری آمــوزش  کلاس هــای  مــا  کشــور  در 

ارکســتر به صورت حرفه ای و جدی بسیار اندک 
اســت و بر این اساس مشــکلاتی در این زمینه 
وجود دارد. با توجه به تجربه شما با ارکستر های 
ایرانــی و خارجــی، آیــا در نظــر داریــد مســتر 

کلاس هایی براین مبنا تشکیل بدهید؟
پیشــنهادهایی درایــن بــاره مطــرح شــده 
ولــی هنــوز اجرایــی نشــده و بــا کمــال میــل 
پذیــرای ایــن همکاری هســتم. ناگفتــه نماند 
مــدت زمانــی اســت آقــای نصیــر حیدریــان 
مسترکاس هایی در زمینه رهبری ارکستر برپا 
کرده انــد که ایــن موضوع می توانــد در ارتقای 
ایــن امر بســیار مؤثر باشــد، بویژه آنکــه آقای 
حیدریــان اســتاد و مــدرس موســیقی بــوده و 
در اروپــا هــم تدریــس می کنــد. اگــراز من هم 
دعوتــی به عمل آید بــا کمال میل می پذیرم. 
لازم به یادآوری اســت، رهبری ارکستر زمانی 

می توانــد رشــد کند که ارکســتر های بیشــتری 
فعال باشــند، این در حالی است که در ایران، 
ارکسترسمفونیک به تعداد کافی وجود ندارد 
و همان تعداد محدود هم، فعالیت هایشــان 
اســتمرار نداشــته و در طول زمان دســتخوش 
پســتی و بلندی هایی بوده اند. بنابراین هرگاه 
ارکسترهای ما از نظر کمی و کیفی ارتقا یابند، 
یقیناً بســتر برای شــکل گیری رهبران ارکســتر 

بیشتر فراهم خواهد شد.
ë  در حال حاضر ســطح حرفه ای ارکســترملی 

ایران یا ســمفونیک تهران، برای اجرا در خارج 
از ایران چگونه است؟

همانطور که اشاره کردم اگر در کوتاه مدت 
یا میان مدت یک کار مســتمر و اصولی شکل 
بگیــرد و تداوم داشــته باشــد، ارکســتر ها ارتقا 
پیدا می کنند اما وقفه های طولانی و تغییرات 
ناگهانــی، موجــب می شــود رونــد کار ارکســتر 
خدشه دار شود. بنابراین اگر ارکسترها هر هفته 
یا هر ماه تمرین و برنامه داشته باشد، یقیناً در 
میــان مدت و حتی کوتاه مدت این قابلیت ها 
افزایــش پیــدا می کنــد. ضمــن اینکــه اجرای 
ارکســترهای ایرانــی در هــر کشــوری، به دلیــل 
ناآشنایی مخاطب بین المللی با فعالیت های 
ارکســترال در ایران، بســیار جذاب خواهد بود 
اما متأســفانه تــا به امــروز این فرصــت کمتر 
به وجود آمده. به هر حال شرط اصلی در رشد 
و جهانی شدن ارکستر ها درابتدای امر، ارتقای 
کیفی و کمی ارکستر و سرمایه گذاری در خرید 

و نوسازی سازها و ابزارهای ارکستر است.
ë  علاوه بر موضوعاتی که مطــرح کردید، برای 

بهترشدن وضعیت ارکســتر چه پیشنهاد هایی 

دارید؟
مــدت  بلنــد  برنامه ریــزی  نخســت  قــدم 
برنامه هــای  گاهــی  البتــه  اســت.  و هدفمنــد 
پــروژه ای هم وجــود دارد مانند برنامه اخیر ما 
که اختصاص داشــت بــه ارتباطــات فرهنگی 
ایــران و ایتالیــا بــا زبــان موســیقی و در قالــب 
ایــن برنامه قطعاتی انتخاب کردیم تا ســطح 
ارکســتر از نظر فنی و کیفی ارتقــا یابد و درکنار 
آن به ســطح کیفی نوازنده ها نیز کمک شــود. 
از دیــدگاه مــن اگــر اینگونــه برنامه هــا در یک 
افــق زمانی بلنــد برنامه ریزی شــود و وقفه ای 
در اجــرای آن صــورت نگیــرد بی شــک کمک 
بســیاری خواهد بود. من براین نظرم ارکســتر 
نیازمند یک برنامه سالانه یا یک فصل هنری 
مشــخص اســت تــا نوازنده هــا هــم از حضــور 
مطلــع  میهمــان  سولیســت های  و  رهبــران 
شــوند و بداننــد چــه قطعــات یــا رپرتوارهایی 
قرار اســت اجرا شــود. انتخاب درست رهبران 
و سولیســت ها قطعاً در ارکســتر انگیــزه ایجاد 
خواهــد کــرد و فضایــی بــرای انتقال مســتمر 

تجربیات آنها به نوازندگان به وجود می آید.
البتــه نوازنده ها وسولیســت های خوبی در 
ایران هســتند که در کنــار نوازنده های خارجی 
می توانند اثر گذار باشند چرا که ما موزیسین ها 
در ارتبــاط با یکدیگر پــرورش می یابیم و این، 
جــزو طبیعــت کار مــا اســت و هــر چقــدر این 

گستره وسیع تر باشد بهترعمل می کند.
ë  رپرتوار اجراهایی که داشته اید به انتخاب شما

بوده یا در همفکری با شورای هنری ارکستر؟
 سال قبل که اجرایی با ارکستر ملی داشتم 
ایــن قطعــات را پیشــنهاد کــردم امــا به دلیل 

کرونــا، اجــرای ایــن برنامــه بــه تعویــق افتاد 
و باردیگــر بــا شــورای هنــری جدیــد مطرح و 

موافقت شد که شاهد آن بودید.
ë  از دیدگاه شــما چه قطعاتی باید برای ارکستر

انتخاب شود تا در ارتقای ارکستر اثر گذار باشد؟
ارکســتر ملــی ایــران به لحــاظ ســاختاری، 
یک ارکســتر سمفونیک اســت.این دو ارکستر 
بایــد از تنــوع رپرتــواری برخوردار باشــند، چه 
رپرتوارهای موســیقی کاســیک ایرانــی و چه 
کاســیک غربــی تــا بــا اجــرای ایــن قطعــات 
بتواننــد دررشــد کیفــی و تکنیکــی نوازنده هــا 
اثر گذار باشــند و آن زمان اســت کــه در اجرای 
موســیقی  آثــار  یــا  ایرانــی  آهنگســازان  آثــار 
معاصــر نتیجــه بهتــری حاصل خواهد شــد، 
چــرا کــه شــالوده هــر ارکســتر در سراســر دنیا 
براســاس تاریخ و رپرتوار موسیقی سمفونیک 
شــکل گرفته است. شــاید جالب باشد بدانید 
اجــرای آثــار آهنگســازان خارجی در کنــار آثار 
آهنگســازان ایرانــی ماننــد برنامــه ای که طی 
این دو شــب اجــرا کردیم بســیار مــورد توجه 
بــود بــه ایــن دلیــل کــه ایــن تفاوت هــا بیانگر 
نقاط مشــترک موســیقایی دو فرهنگ است. 
من طی این ســال ها که خــارج از ایران زندگی 
می کنم و فعالیت دارم، تاشــم این است که 
آثــار آهنگســازان ایرانــی و حتی غیــر ایرانی را 
که کمتر اجرا شــده اســت بیشتر معرفی کنم. 
و بــر این باورم که موســیقی هیچ گاه مرز های 
زمانی و مکانی نداشــته و زبان مشــترک همه 
ملت ها بــوده اســت و اکنون کــه ارتباطات در 
دنیا فراگیرتر شــده، قطعاً این نقاط اشــتراک 

بیشتر به چشم می آید.

در پایان می خواستم در خصوص قطعات 
این برنامه توضیحاتی بدهم. اولین اجرای ما 
قطعه »ســوگنامه« به آهنگســازی آقای رضا 
والــی و تکنــوازی ویولــن مازیــار ظهیرالدینــی 
بــود که موقعیــت مغتنمی برای اجــرای این 
قطعــه به وجــود آمــد چــرا که تــا به امــروز در 
ایران از ایشــان اثر ارکســترالی اجرا نشده بود. 
البته آقای والی بســیار عاقه مند بود در ایران 
حضور داشــته باشد اما به خاطر تغییراتی که 
در برنامه به وجود آمد این اتفاق میســر نشــد 
و بســیار خوشــحالم که از این آهنگساز بزرگ 
و کمتر شــناخته شده توانستیم قطعه ای اجرا 
کنیم. در ادامه ســوئیت »تابلوهای ایرانی« از 
اســتاد حشمت ســنجری به اجرا درآمد.آقای 
ســنجری دین بزرگــی بر گردن موســیقی ما و 
ارکســتر سمفونیک تهران دارد. ایشان سال ها 
در ســاختن این بنا زحمت کشــیده و این اجرا 
قدردانی نسل جوان از این موسیقیدان بزرگ 
بــوده اســت. بخــش دوم برنامه بــه قطعات 
دو آهنگســاز ایتالیایــی »جاکومــو پوچینــی و 
فروچچو بوزونی« اختصاص داشت. موسیقی 
ایتالیا همانند موســیقی ما منطق آوازی دارد 
و از ایــن جهــت بــه فرهنــگ موســیقایی مــا 
نزدیک است. در این کنسرت عاوه بر »پرلود 
ســمفونیک« پوچینی ســوئیت »توراندخت« 
اثــر بوزونی کــه برگرفته از هفــت پیکر نظامی 
بوده بــه اجرا درآمد. این داســتان شــرقی، در 
طــول تاریخ مرزهــا را در نوردیده و هنرمندان 
و آهنگسازان اروپایی بسیاری را به خود جذب 
کرده اســت و مــا این اثــر را برای اولیــن بار در 

ایران با ارکستر ملی ایران اجرا کردیم.

 نیما کشاورزی رهبرمیهمان ارکستر ملی ایران 
از تازه ترین اجرا و وضعیت حال حاضر این ارکستر به »ایران« می گوید

 ایجاد یک برنامه هدفمند و سالانه 
برای ارتقای ارکستر های ایران

نداســیجانی- ارکســتر ملــی ایــران در تازه تریــن فعالیت خــود، 26 و 
27 خــرداد مــاه 1400 با عنوان »اصفهــان تا فلورانس« بــا رهبری نیما 
کشــاورزی در تالار وحدت به روی صحنه رفــت. این اولین اجرای این 
رهبر ارکســتر با ارکستر ملی است و طی سه ســال گذشته یعنی ازسال 
98 هم با ارکستر سمفونیک اجرای برنامه داشته است. نیما کشاورزی 
متولــد اصفهــان اســت و تحصیــلات عالــی موســیقی را در ویولــن، 
آهنگسازی و رهبری ارکستر در ایتالیا در کنسرواتوار فلورانس و مدرسه 
عالی موسیقی فیزوله ادامه داد و با اخذ بورس تحصیلی دولت ایتالیا 

و اتحادیه اروپا فراگیری رهبری ارکستر را در آکادمی مشهور کیجانا و در 
کنسرواتوار سلطنتی بروکســل در بلژیک به پایان رساند. او بنیانگذار، 
مدیر موســیقی و رهبر ارکســتر فیلارمونیک فلورانس ایتالیا است و از 
سال 2017 مدیر موسیقی تئاتر دانته در فلورانس است که مجموعه ای 
شامل اپرا، باله و کنسرت های ســمفونیک را در فصل هنری خود جای 
می دهد...او همچنین سابقه همکاری با فستیوال های اپرایی معتبر را 
داشــته و ارکســترهای بزرگ دنیا را رهبری کرده است. گفت و گو با این 

کیرهبر جوان و خوش آتیه را در ادامه می خوانید.
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